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گروه سينماي ايران- ساناز قنبري: فيلم هاي انيميشن جايگاه ويژه اي در 
كشورهاي صاحب سينما دارند و در باكس آفيس آثار اكران شده در آمريكا نشان 
مي دهد كه معمولاً يك انيميشن در فهرست هفتگي گيشه وجود دارد. در واقع 
اين فيلم ها جزو محبوب ترين آثار سينمايي در سراسر دنيا هستند و كمپاني هاي 
فيلم سازي حساب ويژه اي براي موفقيت تجاري آثار انيميشن باز مي كنند. تازه 
نيز  هنري  لحاظ  به  انيميشن  فيلم هاي  و  نيست  تجاري  موفقيت  موضوع  فقط 
سراغ  هم  شاخص  كارگردانان  كه  آنجا  تا  برخوردارند.  اعتنايي  درخور  جايگاه  از 
انيميشن مي روند مثل تيم برتون كه اخيراً انيميشن «فرانكن ويني» را روي پرده 
سينماها داشت و منتقدان آن را بهترين فيلم برتون در سال هاي اخير ناميدند. 
اكران  براي  هيچ وقت  انيميشن  فيلم  دارد.  ديگري  شكل  داستان  اما  ايران  در 
عمومي مورد توجه نبوده و همواره در حاشيه قرار گرفته است. معمولاً تلويزيون 
خاستگاه انيميشن هاي ايراني است و اگر هم يك نهاد دولتي با صرف هزينه اي 
سنگين انيميشن سينمايي توليد كرده در مسير اكران به مشكل خورده  نسبتاً 
است. مثل انيميشن سينمايي «تهران 1500» كه سال گذشته در بخش مسابقه 

جشنواره فجر نيز به نمايش در آمد ولي هنوز امكان اكران عمومي نيافته است.
از سوي ديگر انيميشن هاي ايراني در جشنواره ها حضور موفقي دارند و اخيراً 
هم يك انيميشن ايراني در يكي از بخش هاي جنبي جشنواره برلين به نمايش در 

آمد و در واقع تنها نماينده رسمي سينماي ايران در برلين بود.
حوزه  اين  در  فعالان  از  تعدادي  با  ايراني  انيميشن  فيلم هاي  مشكلات  درباره 

گفت وگو كرده ايم كه متن آن را پيش رو داريد:
كسي سينماي انيميشن را به رسميت نمي شناسد

بهروز يغمائيان  كارگردان سينماي انيميشن در پاسخ به اين سوال باني فيلم كه 
با توجه به جايگاه ويژه اي كه انيميشن در سينماي روز دنيا دارد چرا در سينماي 
ايران انيميشن اكران نمي شود، گفت: به اعتقاد من اين مسائل برمي گردد به سابقه 
نمايش انيميشن در سينماي جهان و مشتاق نگه داشتن بيننده براي نمايش هاي 
بعدي. به عبارت ديگر اگر مثلاً شخصيت كارتوني   مثل «شرك» (ShreK) ساخته 
مي شود قبلش بيننده آمريكايي يا اروپايي فيلم هاي ديگري در اين زمينه ديده 
است. كاري كه مي كنند اين است كه مي آيند از سال ها قبل براي ديدن انيميشن 
چنين  ايران  در  متأسفانه  مي كنند.  عرضه  را  آن  بعد  و  مي آورد  وجود  به  عطش 
كاري صورت نمي گيرد و اصلاً كسي سينماي انيميشن را نمي شناسد كه انتظار 
حمايت  هيچ گاه  هم  امر  متوليان  متأسفانه  بكشد.  را  جذاب  انيميشن  يك  توليد 
قابل توجهي از سينماي انيميشن نكردند. به عنوان نمونه انيميشن «جمشيد و 
در  بنابراين  نگرديد.  شاملش  درخوري  اهميت  هيچ  و  شد  ساخته  كه  خورشيد» 
حال حاضر بيننده ايراني مشتاق ديدن فيلمي از سوپراستارهاي سينما است، نه 
براي رسيدن به هر موفقيتي بايد يكسري مراحل  يك انيميشن ديدني. طبيعتاً 
پله پله را طي كنيم و وقتي ما در اولين پله مانده ايم، نمي توانيم توقع استقبال 

چشمگيري هم از مخاطبان داشته باشيم.
عرصه  در  سرمايه گذاري  براي  خصوصي  بخش  بي رغبتي  خصوص  در  وي 
انيميشن گفت: وقتي 5 سال طول مي كشد تا يك انيميشن وارد بازار شود چه 
كسي حاضر مي شود در اين تورم پولش را اين همه مدت نگه دارد! وقتي اغلب 
تهيه كننده ها با علم به اينكه يك فيلم سينمايي با نهايتاً 20 روز توليد تا 2 ماه 
بعدش اكران مي شود و بالاخره در يك شرايط مناسب قسمتي از بودجه اش را نيز 
تأمين مي كنم وارد اين حوزه مي شوند، چرا بايد سرمايه شان را جايي بگذارند كه 

بازده مالي ندارد و بسيار هم زمان بر است!
اگر شرايط براي انجام كاري مهيا باشد، قطع به يقين انجام  وي افزود: اصولاً 
را  حوزه  اين  در  عرضه  و  توليد  براي  مناسبي  شرايط  اصلاً  واقع  در  شد.  خواهد 
نداريم. به هر حال اگر مي خواهيم موفق شويم بايد در ابتدا از صفر زمينه سازي 
كنيم. ما خودمان سعي مان را كرديم و همچنين زمينه اي را هم فراهم ساختيم، 

اما چون حمايت هاي لازم انجام نشد با شكست مواجه گرديد.
توليد  تقويت  در  تهران  پويانمايي  جشنواره  برگزاري  تأثير  خصوص  در  وي 
بكند.  نمي تواند  كمكي  توليد  به  جشنواره  اين  برپايي  گفت:  انيميشن  اكران  و 
في النفسه جشنواره محلي است كه مثلاً شما با ذهنيت ها و تكنيك هاي مختلف 
را  وسيع تري  دنياي  واقع  در  مي شود.  سنجيده  آنجا  در  اثرتان  و  مي شويد  آشنا 
قطعاً  لحاظ  اين  از  و  مي دهد  قرار  رويتان  پيش  تجربه اندوزي  و  يادگيري  جهت 

جشنواره مي تواند به رشد انيميشن كمك كند.
وي در خصوص مشكلات فعاليت در عرصه انيميشن به اين سرفصل ها اشاره 
كرد: 1- كمبود نيروي انساني 2- هزينه بسيار سنگين 3- بازده زماني طولاني 
انيميشن. يغمائيان اضافه كرد: در حقيقت از آنجا كه انيميشن بازده مالي مناسبي 
را برنمي گرداند، اگر هم ساخته شود شرايط اكران مناسبي برايش فراهم نيست. به 
عنوان نمونه شما يك پيش بيني مالي مي كنيد كه مثلاً ظرف 3 سال با يك رقم 
خاصي كار كنم. اين رقم  خواهي، نخواهي با اين تورم نوسانات چشمگيري خواهد 
داشت. يعني تورم به دليل همان زمان طولاني اي كه انيميشن تا زمان اكرانش 
مي برد آسيب زيادي به آن خواهد زد. تازه بعد از توليد هم استقبال چنداني جهت 

نمايش اش نمي شود!
اين كارگردان فضاي انيميشن در ايران را بسيار بد توصيف كرد و گفت: از قبل 
طي  را  رشدي  به  رو  روندي  ايران  در  انيميشن  پيش  سال  حدود 10  تا  انقلاب 
مي كرد، اما بعد از آن در يك شيب رو به پايين روز به روز افت مي كند. متأسفانه 

كه  مي رويم  كم  بودجه  و  ساخت  زمان  با  انيميشن هايي  توليد  سمت  به  داريم 
طبيعتاً كيفيت اثر را هم پايين مي آورد.

وي با ابراز اميدواري نسبت به بهبود شرايط گفت: انيميشن جزو بدنه سينماست. 
به عبارتي هر چيزي كه بتواند مخاطب را به سمت سالن بكشاند مسلماً مي تواند 
مفيد باشد. انيميشن هم خوشبختانه در شرايط بهينه اين پتانسيل را دارد، اما 

همانطور كه گفتم توجه كافي اي به آن نمي شود.
اين كارگردان در خصوص اكران احتمالي انيميشن «تهران 1500» در نوروز 
اكران مي شود گفت: اكران اين فيلم بسيار خوشحال كننده است و اميدوارم با يك 

تبليغات مناسب گيشه پررونقي هم داشته باشد. 
صنعتى شدن انيميشن در ايران نياز به متولى و حامى دارد 

احمدعربانى، از جمله فعالان حوزه سينماي انيميشن نيز ضمن تاكيد بر اين 
نكته كه انيماتورهاى مجرب در زمينه كاريكاتور موفق تر هستند، درباره گرايش 
هنرمندان  ما  كشور  در  متاسفانه  گفت:  انيميشن  توليد  به  كاريكاتوريست ها 
كاريكاتوريست صرفا با فعاليت در اين رشته نمى توانند درآمد كافى كسب كنند 
پيدا  سوق  انيميشن  يعنى  كاريكاتور،  به  هنر  نزديك  ترين  سوى  به  نتيجه  در  و 
مى كنند. وي تاكيد كرد: فعاليت در حوزه انيميشن هم نمى تواند نيازهاى مالى 
تا  مى شود  باعث  هم  به  هنر  دو  اين  نزديكى  فقط  و  كند  تامين  را  هنرمند  يك 

هنرمندان كاريكاتور وارد عرصه توليد انيميشن شوند و بالعكس.
وى در اين باره افزود: متاسفانه وضعيت انيميشن به لحاظ مالى در كشورمان بسيار 
بد است و حتى با وجود تاسيس مركزى به نام صبا نيز اوضاع خيلى بهتر نشده است. 
اين هنرمند اعتقاد دارد: در شرايط فعلى، برگزارى جشنواره پويانمايى تهران مانند 
جارى شدن خون تازه در رگ هاى كالبد نيمه جان انيميشن است. اين جشنواره با 
سابقه درخشان و سطح كيفى بسيار خوبى كه دارد، به انيميشن كشورمان جان تازه 
مى بخشد و حضور هنرمندان خارجى و نمايش آثارشان نيز امكان بسيار مغتنمى براى 
هنرمندان ايرانى است تا خودشان را دقيق تر محك بزنند. عربانى صنعت انيميشن و 
انيميشن خلاقانه را دو گونه كاملا مجزا از هم برشمرد و توضيح داد: اگر هدف از برگزارى 
جشنواره انيميشن ايجاد صنعت انيميشن در كشور باشد، بايد بگويم چندان در اين زمينه 
موفق نخواهد بود، چرا كه بزرگ ترين مشكل انيميشن ايران، بودجه است كه جشنواره 
در اين زمينه نمى تواند كارى بكند.اين كاريكاتوريست، جشنواره پويانمايى تهران را در 
زمينه يافتن استعدادهاى جوان، ايده پردازى و ايجاد جهش فكرى در انيماتورهاى 
كشورمان بسيار موفق ارزيابى كرد و گفت: جشنواره به سهم خود از هنر انيميشن در 
كشورمان حمايت مى كند، اما مسئله اين است كه صنعتى شدن انيميشن در ايران نياز 
به متولى و حامى دارد. عربانى نهادهاى دولتى و موسسات و مراكز مرتبط با فرهنگ 
را مسوول مستقيم اين مساله دانست و توضيح داد: هم ارگان هاى دولتى و هم بخش 
خصوصى بايد با جرات و جسارت وارد اين حوزه شوند و انيميشن را تغذيه كنند. اگر 
قرار باشد آثار انيميشن هم مانند آثار سينمايى اكران شوند بايد همان مسيرى را طى 
كنند كه سينماى داستانى طى كرده است. وى افزود: به مدت يك دهه سينماى ايران 
توسط بنياد فارابى و معاونت سينمايى وزارت ارشاد مورد حمايت قرار گرفت و بعد از 
آزمون و خطاهاى بسيار و ورود هنرمندان توانمند به اين عرصه آرام آرام سينماى ايران 
راهش را پيدا كرد.عربانى، حمايت از هنرمندان توانمند، تشكيل گروه هاى حرفه اى و 
تعيين استراتژى را از مهم ترين راهكارها براى رشد انيميشن برشمرد و گفت: اگر قرار 
باشد موسساتى مانند صبا ايجاد شود و افراد بى تجربه را به خاطر دستمزد كمتر به كار 

بگيرد، انيميشن در كشورمان به يك هنر صنعت بدل نخواهد شد.

چرا فيلم هاي انيميشن همواره در حاشيه قرار مي گيرند؟
سينماي انيميشن در حسرت اكران

بهنام بهزادى :
اميدوارم «قاعده تصادف» در تركيب اكران نوروز باشد

«قاعده  شده  تحسين  فيلم  كارگردان 
براى  مناسب  زمانى  را   92 نوروز  تصادف» 

نمايش اين فيلم دانست.
بهنام بهزادى با اعلام اين كه پخش فيلمش 
سوره  به  است،  فيلم  هدايت  موسسه  عهده  بر 
صنفى  شوراى  نظر  منتظر  فعلا  گفت:  سينما 
هستيم و اميدوارم فيلم بتواند در تركيب اكران 
اين  براى  را  تلاشم  همه  و  بگيرد  قرار  نوروزى 

اتفاق انجام خواهم داد.وى در ادامه افزود: در حال حاضر سينماى ايران بيش از 
هر چيزى نيازمند آشتى با مخاطب است، بنابراين اميدوارم نهادهاى مسئول مثل 
حوزه هنرى، وزارت ارشاد و ساير دست اندركاران به اين نكته مهم توجه كنند كه 
مسئله اصلى زنده نگه داشتن سينما و سر پا بودن آن است. بايد براى اكران عيد 
نوروز تمام سلائق جامعه را مد نظر قرار داد تا بتوان عده زيادى از مخاطبان را به 

سينما جذب كرد و پاسخگوى آنها هم بود.
فيلم سينمايى «قاعده تصادف» با بازى امير جعفرى، محمدرضا غفارى، مهرداد 
براى  است  قرار  كه  است  جوان  چند  داستان   … و  خطيبى  اشكان  صديقيان، 

اجراى يك تئاتر به خارج از ايران سفر كنند.

يزدان عشيرى: رسانه هاي برتر معرفي مي شوند
مدير روابط عمومى سى ويكمين جشنواره بين المللى فيلم فجر گفت، 
طى هفته آتى از رسانه هاى برتر در پوشش اين رويداد سينمايى تقدير 

خواهد شد.
يزدان عشيرى در گفت وگو با ايرنا افزود: مقرر بود اسامى برترين هاى سى امين 
جشنواره فيلم فجر تا اواخر تير سال جارى در مراسمى معرفى شود، و در عين 
حال آثار رسيده از سوى اصحاب رسانه، توسط من، محمود گبرلو و محمدتقى 

فهميم مورد ارزيابى قرار گرفته و آثار برتر انتخاب شدند.
وى گفت: اسامى رسانه هاى برتر سى امين جشنواره فيلم فجر نيز به محمد 
خزاعى دبير اين رويداد سينمايى ارائه شد و وى در حال تامين منابع مالى براى 

تقدير از رسانه هاى برتر بود.
مدير روابط عمومى سى ام و سى ويكمين جشنواره فيلم فجر تاكيد كرد: در 
دوره سى ويكم جشنواره فيلم فجر، خيلى بر انتخاب رسانه هاى برتر مانور نداديم، 
اما معتقديم جاى خالى سيمرغ بلورين براى اصحاب رسانه در آيين نامه جشنواره 

فيلم فجر خالى است و اين نقد به آيين نامه جشنواره فيلم فجر وارد است.
عشيرى ادامه داد: رسانه ها يكى از مهمترين اركان برگزارى جشنواره فيلم فجر 
هستند و به عنوان مدير روابط عمومى جشنواره فيلم فجر وظيفه دارم از زحمات 

خبرنگاران در دوره سى ام و سى ويكم تقدير كنم.
وى ابراز اميدوارى كرد كه حتى بصورت نمادين مراسم تقدير از رسانه هاى برتر 

در سى و يكمين جشنواره فيلم فجر در هفته آتى برگزار شود.
به گفته مدير روابط عمومى سى ويكمين جشنواره فيلم فجر، در صورت قطعى 

شدن برگزارى اين مراسم، زمان و مكان آن اعلام خواهد شد.
عشيرى با بيان آنكه هيچ شخص و گروهى توانايى سوءاستفاده از اصحاب رسانه 
را ندارد گفت: چراغ بسيارى از رويدادهاى فرهنگى از جمله جشنواره فيلم فجر 
با وجود فعاليت هاى اصحاب رسانه روشن است و اميدوارم همواره قدردان اين 

قشر فرهيخته باشيم.

سه مستند از حوزه هنرى در جشنواره هنرهاى تجسمى فجر
بين المللى  جشنواره  پنجمين  در  هنرى  حوزه  توليدات  از  مستند  سه 

هنرهاى تجسمى فجر شركت مى كنند.
مستندهاى «ناگهان تو گم شدى» ساخته مهدى باقرى، «داستان يك شهر» به 
كارگردانى فرشيد آذرى و «نقش نذر» ساخته فرشيد آذرى در پنجمين جشنواره 
اسفندماه  تا 10  از 5  جشنواره  اين  روند،  مى  پرده  روى  فجر  تجسمى  هنرهاى 

امسال در سينماتك موزه هنرهاى معاصر ايران برگزار مى شود.

حيدرى فاروقى مستند «خليج فارس» را كارگردانى مى كند
مستند  فارس  خليج  پل  ساخت  مراحل  از  فاروقى  حيدرى  رامين 

مى سازد.
اين مستندساز درباره ساخت مستند خليج فارس به سوره سينما گفت: قرار 
است پلى به طول چهار كيلومتر ساخته شود كه بندرعباس را به قشم وصل كند. 
اين پل هم براى حركت ماشين است و هم قطار. اين پروژه عظيم راه سازى باعث 
براى  را  سرمايه گذارى  امكان  و  شد  خواهد  اقتصادى  حوزه  در  بيشتر  بهره ورى 

سرمايه گذاران در اين مناطق فراهم خواهد كرد.
وى افزود: تا به حال سازه اى با اين ابعاد ساخته نشده بنابراين من و گروهم 
مسئوليت مستند كردن اين فعاليت اقتصادى را به عهده داريم و مراحل ساخت 
اين پروژه اقتصادى را ثبت و ضبط خواهيم كرد. در حال حاضر مشغول بازبينى 
از مناطق و امكان سنجى محيط و برنامه ريزى براى پوشش اين پروژه و شناخت 
منطقه  به  بار  چندين  هستيم.  مى كنند  يارى  مستند  اين  در  را  ما  كه  عواملى 

رفته  ايم و عكاسى كرده ايم.
حيدرى فاروقى ادامه داد: بحث تخصيص بودجه براى ساخت اين مستند هنوز 
به نتيجه قطعى نرسيده است. اين مستند چندين ماه طول مى كشد. عنوان اين 
مستند در حال حاضر پروژه مستند خليج فارس است. ما شعارى با عنوان «عبور 
با غرور» طراحى كرده ايم كه پيشنهاد داده ايم براى اين طرح اقتصادى استفاده 

شود و براى بخشى از مستند خودمان هم از آن استفاده خواهيم كرد.
رامين حيدرى فاروقى ساخت مستندهاى «اينجا آفريقاست»، «خشت، بهشت» 

و…. را در كارنامه دارد.

«تنهاى تنهاى تنها» براى اكران كوتاه تر مى شود
احسان عبدى پور با بيان اينكه «تنهاى تنهاى تنها» در نيمه ارديبهشت 
يا اواخر شهريور به روى پرده مى رود و براى اكران كوتاه تر مى شود، گفت: 

رضايت مردم قابل پيش بينى بود و خستگى از وجودم خارج شد.
اين كارگردان سينما در گفت و گو با فارس در مورد تاريخ اكران فيلم سينمايى 
«تنهاى تنهاى تنها»، اظهار داشت: اين فيلم يا در اكران دوم عيد (نيمه ارديبهشت 

ماه) و يا در اواخر شهريور ماه به روى پرده خواهد رفت.
وى در ادامه در مورد اينكه آيا اين فيلم نسبت به نسخه جشنواره تغيير خواهد 
كرد نيز گفت: همين حالا همراه با بهرام دهقانى در اتاق تدوين هستيم، قرار است 
جاهايى از كار تدوين مجدد شود و يك جاهايى از كار هم كوتاه تر شود تا فيلم 
ريتم بهترى پيدا كند. عبدى پور در ادامه در مورد اينكه آيا كسب جوايز متعدد را 
پيش بينى مى كرديد، اظهار داشت: رضايت مردم از اين فيلم و اين نتيجه برايم 
غير قابل پيش بينى بود زيرا به خاطر برخى مسائل فنى اعتماد به نفس خيلى 
بالايى نداشتم اما اكنون با ديدن نتيجه تمام خستگى از وجودم خارج شد. در اين 
فيلم بازيگرانى مثل ميثم فرهومند، آرمن هوا نسيان، آنا پانوسيان، ابراهيم تمهيد، 
عباس باك حضور دارند. داستان اين فيلم در رابطه با پسرى به نام رنجرو است 
كه در محله اى اطراف نيروگاه اتمى زندگى مى كند و با «اولگ»پسر روسى رفيق 
مى شود و ... فيلم سينمايى «تنهاى تنهاى تنها» به كارگردانى احسان عبدى پور 
سال 92 توسط حوزه هنرى پخش مى شود. عبدي پور گفت: من به دوستان حوزه 
هنرى  گفتم كه طبق ذات خود فيلم با آن رفتار كنند وبه نظرم تنهاى تنهاى تنها 
فيلم ساده  وبى ادعا وهنرى است كه در لاينى جدا از كارهاى تجارى و….بايد به 
آن توجه شود. كار گردان فيلم «تنهاى تنهاى تنها» تاكيد كرد : من قصد داشتم 
فيلم را درزمانى كه مد نظرم بود اكران كنم ولى دوستان و كار شناسان در حوزه 
هنرى من را متقاعد كردند كه درزمان ديگرى كه بسيار به نفع فيلم است اكران 
كنند .اكران كردن يك فيلم بسيار سخت شده و مثل ارنج كردن يك تيم فوتبال 

دقت زيادى را مى طلبد.

جوزاني  جعفري  مسعود  گذشته  روز 
اصلاح  «كميته  حكم  و  هماهنگ كننده 
اساسنامه خانه سينما» خبر داد كه با اصلاح 
تشكل  اساسنامه  مناقشه  مورد  مواد  تمام 
صنفى خانه سينما، پيش نويس اين اساسنامه 
اين  عضو  هفت  تمامى  تاييد  به  و  شد  آماده 

كميته رسيد.
جلسه  آخرين  فيلم،  باني  خبرنگار  گزارش  به 
اساسنامه  اصلاح  عضو«كميته  نفر  هفت  رسمي 
خانه سينما» روز دوشنبه سى ام بهمن ماه برگزار 
شد و دراين جلسه اساسنامه اصلاحى خانه سينما 

به تأييد هرهفت عضو اين كميته رسيد.
اين  از  پيش  كه  مشكلاتى  رسد  مى  نظر  به 
مسئولان سينمايى وزارت ارشاد با جايگاه حقوقى 
شدن  بسته  جز  اى  ونتيجه  داشتند  سينما  خانه 
آخرين  تشكيل  درسايه  دربرنداشت،  سينما  خانه 
نشست هفت عضو كميته اصلاح اساسنامه، برطرف 
شده باشد و پايان كاراين كميته مى تواند آغازى 

باشد برادامه فعاليت صنفى خانه سينما.
فرهاد  از  متشكل  نفره  هفت  كميته  اين  اعضاى 
توحيدي، جمال خندان و ابراهيم مختاري به عنوان 
نمايندگان خانه سينما و جمال شورجه، ابوالقاسم طالبي 
و عباس بابويهي به عنوان نمايندگان سازمان سينمايي و 
مسعود جعفري جوزاني، تهيه كننده و فيلمساز است كه 

جعفرى جوزاني به عنوان هماهنگ كننده و حكم اين جلسات حضور داشت.
جوزاني درباره اين نشست گفت: « اولين جلسه رسمي اين كميته كه روز چهارم 
بهمن ماه برگزار شده بود و همانطوري كه پس از آن اعلام كرده بودم، تصميم 
اسفند  اواسط  قول  و  گيرد  انجام  اصلاحات  اين  زودتر  چه  هر  كه  بوديم  گرفته 
مطلوب  نتيجه  تا  شد  باعث  دوستان  دلسوزانه  تلاش  و  همدلي  اما  بودم،  داده  را 
جلسات  طي  گذشته،  روز  هفت  بيست و  در  آيد.  دست  به  مقرر  موعد  از  زودتر 
متعدد و بحث هاي كارشناسي فراوان و شنيدن نظرات و دغدغه هاي همه اعضا اين 

اساسنامه تصويب و به تأييد همه اعضا رسيد.»
تمامي  بود  اين  ما  سعي  جلسات  «دراين  افزود:  جوزاني  جعفري  مسعود   
واساسنامه اي  باشيم  داشته  درنظر  درگيراست،  آن  با  سينما  كه  را  چالش هايي 
و  تغيير  از  اجتماعي اش،  تأثيرگذاري  و  فعال  ضمن  را  سينما  كه  كنيم  تصويب 

تحولات روز سياسي دور نگه  دارد.»
اين كارگردان و تهيه كننده باسابقه سينماهمچنين گفت: «در تمام اين موارد 
نگاه دقيق به قانون مدنظر بوده و ضرورت ها و اهداف صنوف سينمايي و اهالي 
شد،  تصويب  آنچه  خوشبختانه  اشت.  شده  گرفته  مدنظر  سينما  محترم  خانواده 
تمامي اين موارد را در برداشت و رضايت همه اعضاي اين كميته را جلب كرد. 
اميدوارم متن ارائه شده بي كم و كاست به تصويب قانونمداران رسيده و پيش از 

پايان اسفندماه شاهد بازگشايي خانه سينما باشيم.»
مهمترين ويژگى توافق اعضاى اين كميته، قانونمند شدن فعاليت هاى صنفى 
تشكلى به نام خانه سينماست؛ تشكلى كه تا پيش ازاين به بهانه نداشتن جايگاه 

حقوقى ومشكلات قانونى مورد قضاوت نادرست قرار گرفته بود.
جعفرى جوزانى دراين باره به خبرنگار بانى فيلم گفت: اساسا در شرايط افسار 
گسيخته فعلى، بهانه دادن به كسانى است كه «هيزم بيار»معركه و درگيرى ها 

هستند، به خودى خود ريختن آب به آسياب دشمن است.
وى در ادامه افزود: اعتدال، خردگرايى و تصميم گيرى بر اساس عقلانيت است 
كه مى تواند سينماى ايران را از اوضاع و احوال كنونى بيرون بياورد. توجه نداشتن 
توسط  كشور  سينماى  از  سوءبرداشت  موجب  عقل  و  خرد  از  دورى  و  منطق  به 
طرفداران «برده دارى نوين» مى شود. همان هايى كه از تمام توان و استعداد هاى 

خود در جهت ايجاد فضاى دشمنى و نفاق در جامعه بهره مى گيرند.
و  خطرناك  تواند  مى  اى  سوءاستفاده  هرنوع  كه  نكته  اين  بر  تاكيد  با  جوزانى 
خطرساز باشد درادامه گفت:حذف افراد و اصرار برايجاد دسته و گروه و همچنين 
رفتن  حاشيه  به  موجب  جوانگرايى،  مانند  ازعناوينى  استفاده  سوء  و  گيرى  بهره 

مسائل اصلى و اهميت يافتن موارد حاشيه و كم يا بى اهميت مى شود.
كشور  سينماى  آن  در  كه  شرايطى  ايجاد  به  نسبت  هشدار  با  جوزانى  جعفرى 
به سمت سينمايى بى خاصيت و پاستوريزه برود در ادامه افزود: سينما نيازمند 
ازمسائل  هايى  نشانه  اش،  توليدى  درآثار  بتوان  كه  است  شرايطى  از  بهره مندى 
واقعى و مشكلات مردم و جامعه را نشان دهد. چنين سينمايى است كه مى تواند 
بانى حركت هاى روبه رشد در جامعه باشد. مسلما سينماى خنثى و بدون دغدغه، 

مبتداى ايجاد هيچ زمينه و فرصتى براى بهبود اوضاع نيست.
اين كارگردان و تهيه كننده سينما ضمن انتقاد از برخى ازسازمان ها و نهادها 
به دليل دامن زدن به بحران هايى كه گريبانگير جامعه سينمايى شده، رشد و 

توسعه سينما را نتيجه اعتدال گرايى و رفتار مبتنى 
برمنطق دانست.

گرايى  اعتدال  كه  مطلب  اين  اعلام  با  جوزانى 
نيازمند توسعه است، وجود تشكل صنفى قانونمند 
اين  هاى  شاخص  و  عوامل  از  يكى  عنوان  به  را 

توسعه قلمداد كرد.
براساس  كه  هايى  تشكل  گفت:  باره  دراين  وى 
قانونى  فعاليت  شناسنامه  و  كنند  فعاليت  قانون 
داشته باشند مى تواند در جغرافياى تصميم سازى 
حضورى تعيين كننده داشته باشند. اين تشكل ها 
مى توانند و بايد به عنوان يك ناظر،عملكرد دولت 
را مورد بررسى قرار دهند. به عنوان مثال هر سال 
مى بينيم كه بودجه هاى هنگفتى از كانال دولت 
بر  نظارت  شود،  مى  كشور  سينمايى  چرخه  وارد 
نحوه هزينه كردن اين بودجه ها مسلما مى تواند 
اوضاع توليد و اكران را بهتر كند. متاسفانه در حال 
افرادى  ها  بودجه  اين  كنار  از  كه  شاهديم  حاضر 
ناشناس  اين  از  پيش  تا  كه  شوند  مى  سينما  وارد 
بودند اما با در اختيار گرفتن اين بودجه به عنوان 

تهيه كننده وارد سينما مى شوند.
جعفرى جوزانى با بيان اين نكته كه سال گذشته 
با  مقابله  براى  فضاسازى  با  رانتخواران  از  برخى 
قانونمند شدن تشكلى مانند خانه سينما برتيرگى 
مى  دامن  فضا  شدن  متشنج  و  ها  درگيرى  و  ها 
زدند، گفت: چنين اشخاصى در سايه ايجاد درگيرى و تيره وتار كردن فضاست كه 
مى توانند به منافع شان دست بيابند. همين عده با ايجاد اين فضاها در سال 91 

باعث به هدر رفتن بودجه سينما شدند.
اين كارگردان سينما با اظهار خوشحالى از اين كه در شرايط كنونى پيش از 
هميشه به وجود تشكل هاى قانونمند احتياج داريم گفت: اين تشكل ها و رفتار 
موجب  سينما  به  مربوط  موضوعات  و  مسائل  از  بسيارى  قبال  در  ها  آن  قانونى 
مى شود ديگر كسى نتواند با ايجاد فضاى حاشيه اى و جوسازى هاى كاذب از آب 

گل آلود، ماهى خودش را بگيرد.
با  آيا  پرسيد  او  از  كه  فيلم  بانى  خبرنگار  پرسش  به  درپاسخ  پايان  در  جوزانى 
تصويب اساسنامه خانه سينما و اصلاح موارد مربوط به ثبت قانونى اين تشكل، 
خانه سينما تا پايان سال جارى بازگشايى مى شود؟ گفت: وقتى دلسوزى جمع 
به  سرعت  به  كار  اين  كه  شدم  خوشحال  بسيار  ديدم  را  اصلاح  كميته  اعضاى 
سامان برسد. برخلاف تلقى اوليه ام كه منتظر بروز برخوردهاى يكسويه و افراطى 
بودم خوشبختانه تمامى اعضا به يك همدلى و وفاقى براى ايجاد تشكلى قانونى 

رسيده بودند. 
اعلام  دارد  قبلى  اساسنامه  با  اساسنامه  اين  كه  اى  ويژگى  باره  در  جوزانى 
كليه  پس  اين  از  يافتيم  دست  آن  به  كميته  در  كه  هايى  توافق  كرد:براساس 
ثبت  به  ارشاد  وزارت  طريق  از  قانونى  و  مستقل  شكل  به  بايد  سينمايى  صنوف 
برسند تا چنانچه بنا به هر دليلى براى هرصنفى مشكلى پيش آمد، بقيه صنوف 

پايدار باقى بمانند.

گفت و گو با مسعود جعفري جوزاني در باره اصلاح اساسنامه تشكل صنوف سينمايى

آيا خانه سينما تا پايان سال91 بازگشايى مى شود؟

حبيب كاوش اعلام كرد كه فيلم هاى اكران نوروزى 
صنفى  شوراى  جلسه  اسفندماه  هفتم  تاريخ  در  قطعا 

نمايش اعلام خواهد شد.
سخنگوي شوراي صنفي در گفت و گو با سايت  هنر گفت: 
اكران  براى  متقاضى  هاى  فيلم  درخواست  بررسى  حال  در 
نمايش  صنفى  شوراى  بعدى  جلسه  در  و  هستيم  نوروزى 
كه دوشنبه هفته آينده تشكيل خواهد شد فيلم هاى اكران 
ماه  اسفند  هفتم  جلسه  اين  كرد.  خواهيم  اعلام  را  نوروزى 

تشكيل خواهد شد.
درخصوص  سينمايى  سازمان  رييس  اظهارات  درباره  كاوش 
اكران نوروزى گفت: از اظهار نظر جواد شمقدرى بى اطلاع هستيم 

و شوراى صنفى نمايش به فعاليت هاى خود ادامه مى دهد.
يكى از اعضاى هيئت انتخاب سى و يكمين جشنواره فيلم 
فجر نيز اكران همه فيلم هاى پرفروش در نوروز را به ضرر 

گيشه سينما در سال 92 دانست.
مهدى  صباغ زاده درباره كيفيت آثار انتخابى و برآيند آنها 
در سال 92 به سوره سينما گفت: در مجموع آثارى كه براى 
كار  حاصل  اغلب  شدند  انتخاب  امسال  جشنواره  در  حضور 

نسل جوان بودند كه نگاه تازه به سينما داشتند.
داد:  ادامه  آتش»  و  «خاك  سينمايى  فيلم  كارگردان 
كلى  ويترين  را  يكم  و  سى  فجر  جشنواره  آثار  نمى توان 
از  زيادى  تعداد  كه  چرا  دانست  سينما   91 سال  توليدات 

بعضى  باشند.  داشته  حضور  رقابت  اين  در  نتوانستند  آثار 
از آنها ساختارى قابل قبول داشتند، اما به لحاظ مضمونى 
سال  در  هم  ديگرى  آثار  باشند.  جشنواره  در  نمى توانستند 
91 توليد شده اند كه نگاه تجارى داشتند و مبناى آنها حضور 

در جشنواره نبوده است.
بين  در  افزود:  كوچك»  «بانوى  فيلم سينمايى  كارگردان 
فيلم هايى كه براى حضور در جشنواره انتخاب شدند، تصور 
چند  و  نقاشى»  «حوض  و  تنها»  تنهاى  «تنهاى  مى كردم 
فيلم ديگر با مخاطب ارتباط خوبى برقرار نكنند اما در نهايت 
بحث  در  گرفتند.  قرار  تماشاگران  توجه  مورد  كه  ديديم 
داورى تقريبا 90درصد آرا به انتخاب هاى من شبيه بود و به 

نظرم داورى منصفانه يود.
سال  اكران   داد:  ادامه  سينمايى«مارال»  فيلم  كارگردان 
92 سينماها بايد با مديريت هوشمندانه اى برنامه ريزى شود. 
براى اكران نوروزى نبايد يكباره همه فيلم هايى كه توانايى 
فروش خوب را دارند با هم اكران شوند با اين روش، در طول 

سال سالن هاى سينما دچار مشكل خواهند شد.
طور  به  جذاب  فيلم  چند  اكران  گفت:  زاده  صباغ  مهدى 
هيچ  مى شود.  تمام  فيلم ها  ضرر  به  نهايت  در  همزمان 
فضيلتى نيست كه آثار پرفروش باهم در نوروز اكران شوند 
تا چرخ سينما در اين ايام بچرخد و در طول سال اين چرخ 

پنچر شود.

حبيب كاوش: 7 اسفند تكليف اكران نوروز معلوم مى شود

  نمايي از انيميشن «خورشيد مصر»   


